

國立中山大學 101 學年度碩士暨碩士專班招生考試試題

題號：4182

科目：醫療管理概論【醫管學程碩士班】

共 1 頁 第 1 頁

申論題 (共計 100%)

(請於答案卷作答，勿於試題紙上作答)

1. 由於全民健保的財務面臨困難，亟需合理改善方案。有學者建議保小不保大，也有學者建議保大不保小。請問你/妳的看法為何？為什麼？(20%)
2. 政府積極推動疾病管理計畫，例如糖尿病、氣喘等項，但要如何評估其成效？請試以某社區為分析背景，擬出合適的研究方案(包含研究對象、研究方法、預期成果等)。(20%)
3. 某醫院推行品管圈活動，但報名的單位並不踴躍，經調查後發現不熟悉品管圈技巧或是擔心增加工作負擔皆是原因之一。如果你/妳是醫院的高階主管，請問要如何改善此情形？(15%)
4. 1) Please describe your recognitions of health care management. 2) Which field is the most needed to be improved under current health care delivery system? 3) How to improve it? (30%)
5. "Multimorbidity affects more than half of the elderly population with increasing prevalence in very old persons, women and people from lower social classes. Very little is known about risk factors for multimorbidity, such as genetic background, biological causes, life styles, or environmental factors, whereas major consequences of multimorbidity are functional impairment, poor quality of life and high health care utilization and costs. Data available are insufficient to provide scientific basis for evidence-based care of patients affected by multimorbidity (Marengoni et al., 2011)."

What is your comment regarding the above statement? And, what would be your suggestions to deal with such problem? (15%)